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Az ülés résztvevői  

A bizottság részéről  

Megjelent  

Elnököl: Vajda Zoltán (MSZP), a bizottság elnöke  
  
F. Kovács Sándor (Fidesz), a bizottság alelnöke  
Kara Ákos (Fidesz), a bizottság alelnöke  
Törő Gábor (Fidesz), a bizottság alelnöke  
Barcza Attila (Fidesz)  
Dr. Szeberényi Gyula Tamás (Fidesz)  
Dr. Szűcs Lajos (Fidesz)  
Dr. Hargitai János (KDNP)  
Jámbor András Imre (Párbeszéd)  
Ritter Imre (nemzetiségi képviselő)  
 

Helyettesítési megbízást adott 

Szabó Zsolt (Fidesz), a bizottság alelnöke, dr. Szűcs Lajosnak (Fidesz) 
Ander Balázs (Jobbik), a bizottság alelnöke, Vajda Zoltánnak (MSZP) 
Herczeg Zsolt (Fidesz) dr. Hargitai Jánosnak (Fidesz) 
Dr. Tilki Attila (Fidesz) dr. Szeberényi Gyula Tamásnak (Fidesz) 
Tóth Endre (Momentum) Jámbor Andrásnak (Párbeszéd) 
 

A bizottság titkársága részéről  

Dr. Bősi Ferenc bizottsági főmunkatárs  
Dr. Kocsis-Birinyi Georgina bizottsági munkatárs  
 
 

Meghívott 

Hozzászóló 

Szabadi István országgyűlési képviselő (Mi Hazánk Mozgalom) 
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(Az ülés kezdetének időpontja: 10 óra 31 perc) 

Az ülés megnyitása, a határozatképesség megállapítása, a napirend 
elfogadása 

VAJDA ZOLTÁN (MSZP), a bizottság elnöke, a továbbiakban ELNÖK: Jó napot 
kívánok mindenkinek! Szeretettel köszöntök mindenkit, az ülést megnyitom. 
Tájékoztatom önöket arról, hogy szeptember 26-án…. (Törő Gábor megérkezik a 
bizottság ülésére.) Mi történik most? Ja, igen, egy pillanatot várunk, alelnök úrnak 
még tanulnia kell a járást… (Törő Gábor helyet foglal az alelnöki székben.) Épp ezt 
akartam mondani, tisztelettel, hogy szeptember 26-án a bizottság Tilki Attila képviselő 
úr helyett alelnökévé választotta a most ide mellénk leülő Törő Gábor képviselő urat. 
Munkájához ebben az új felállásban is szeretettel sok sikert kívánok, Gábor! (Törő 
Gábor: Köszönöm szépen.) 

Bejelentem, hogy Szabó Zsoltot dr. Szűcs Lajos, Ander Balázst én, Herczeg 
Zsoltot dr. Hargitai János, dr. Tilki Attilát Szeberényi Gyula és Tóth Endrét pedig 
Jámbor András képviseli. Megállapítom, hogy a képviselőkkel és a helyettesítésekkel 
együtt a bizottságunk határozatképes, és az a feladatunk most, hogy elfogadjuk a 
napirendünket, amelynek a javaslatát kollégáim megkapták e-mailen az ülés előtt, a 
múlt héten, ha jól emlékszem.  

Úgyhogy kérem szépen a bizottságot, hogy aki egyetért a napirendi javaslattal, 
az most a gépével szavazzon! (Szavazás.) Köszönöm szépen. Szeretettel meg tudom 
állapítani, hogy bizottságunk 12 igennel egyhangúlag elfogadta a napirendi 
javaslatunkat.  

Az alelnökök helyettesítési sorrendjének meghatározása  
(A HHSZ 109. § (2) bekezdése alapján) 

Ennek megfelelően rátérünk az első napirendi pontunkra, amely az alelnökök 
helyettesítési sorrendjének meghatározása. A napirendi pont tárgyalását megnyitom, 
és amint az ülésen az előbb mondtam, tekintettel arra, hogy az Országgyűlés 
szeptember 26-án új alelnököt választott bizottságunknak Törő Gábor úr személyében, 
a helyettesítési sorrendre vonatkozóan döntést kell hoznunk.  

Erről a vitát megnyitom, és kérem szépen dr. Szűcs Lajost, hogy tegye meg a 
javaslatát. 

 
DR. SZŰCS LAJOS (Fidesz): Köszönöm a szót, elnök úr. Tisztelt Bizottság! Azt 

a javaslatot tesszük, hogy a Tilki Attila helyére lépő Törő Gábor a fideszes helyettesítési 
sorrendben az utolsó helyre kerül, és mindenki lép egyet előre Tilki Attila volt alelnök 
úr helyére. (Kara Ákos és F. Kovács Sándor megérkeznek a bizottság ülésére.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. (Ritter Imre felé:) Ha gombot nyomsz, akkor 

megadom a szót. Köszönöm szépen Szűcs Lajos kollégának, és Ritter Imrének 
megadom a szót. 

 
RITTER IMRE nemzetiségi képviselő: Köszönöm szépen, csak egy mondat. 

Most látom, hogy valószínűleg nem nyomtam meg elég erősen a gombot, de én is 
megszavaztam a napirendet. 

 
ELNÖK: Jó, akkor ezt átírjuk az emlékeztetőben, köszönöm szépen. És akkor 

csak az egyértelműség kedvéért elmondom a sorrendet, ami kialakult: Szabó Zsolt, 
Kara Ákos, F. Kovács Sándor és akkor Törő Gábor a fideszes sorrend, és Ander Balázs 
pedig hátul kullog.  
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Határozathozatal 

Ez a javaslat, és akkor kérem, hogy erről most szavazzunk! (Szavazás.) A 
bizottságunk ezt egyhangúlag, nagyon gyönyörűen elfogadta. Ennek a napirendi 
pontnak a tárgyalását le tudtam zárni. 

Magyarország 2023. évi központi költségvetéséről szóló 2022. évi 
XXV. törvény módosításáról szóló T/4315. számú törvényjavaslat 
(Döntés képviselői önálló indítvány tárgysorozatba vételéről) 

A második napirendi pont következik, ahol a Magyarország 2023. évi központi 
költségvetéséről szóló ’22. évi XXV. törvény módosításáról szóló T/4315. számú 
törvényjavaslat tárgysorozatba vételéről kell döntenie a bizottságnak. A 
törvényjavaslatot Szabadi István, a Mi Hazánk képviselője nyújtotta be. Ennek a 
tárgyalását megnyitom. A kormány képviselője nincs jelen, de ez nem is baj. Elsőként 
a törvényjavaslat előterjesztőjének adom meg a szót. Szabadi képviselő úré a szó, 
parancsolj! 

Szabadi István hozzászólása 

SZABADI ISTVÁN (Mi Hazánk) előterjesztő: Köszönöm szépen. Elnök Úr! 
Tisztelt Bizottság! Egy nagyon fontos témában nyújtottunk be egy olyan módosító 
javaslatot a Költségvetési Bizottsághoz T/4315. számon, amelyik a Magyarország 2023. 
évi központi költségvetéséről szóló 2022. évi XXV. törvény módosítását javasolja.  

Szeretném arra felhívni a figyelmet, hogy a KSH adatai szerint 2022-ben 
csaknem 76 ezer rászoruló élt ápolást, gondozást nyújtó bentlakásos intézményekben, 
emellett 54 ezer családtag ápolta otthon tartósan beteg vagy súlyosan fogyatékos 
családtagját, hozzátartozóját. Szakértők szerint - ezt a Népjóléti Bizottság ülésén is 
kihangsúlyoztam - ez az 54 ezer, ami nem bentlakásos intézményekben, hanem 
otthonápolásban történik, egyes szakértők szerint közel 400-500 ezer embert érint, 
tehát jóval többet, mint amit a KSH adatai mutatnak. A szigorú és korlátozó szabályok 
miatt legfeljebb 13 százalékuk jogosult valamilyen ápolási díjra, tehát ez rendkívül 
kevés; ezt kértem az előző bizottságnál is. Az oda érvényes benyújtási-módosítási 
javaslatomat sajnos elutasították azzal az indokkal, illetve ilyen választ is kaptam, hogy 
az ápolási díj magas, és az otthonápolók száma kevés. Én ezt gyorsan megfordítottam: 
meggyőződésünk, hogy az otthonápolók száma magas és az ápolási díj kevés. Tehát 
ezzel én azért erősen vitatkoztam és vitatkozni is tudok.  

2019. január 1-jétől a gyermeküket otthon ápolók számára bevezették a 
gyermekek otthongondozási díját, vagyis a gyodot, amelynek összege 2022-től a 
mindenkori minimálbérhez igazodik; 30 ezren azonban a felnőtt hozzátartozóik egész 
napos gondozásáért évtizedek óta méltatlanul alacsony összegű ápolási díjban 
részesülnek. A beteg állapotától függően idén havi bruttó 45 000-82 000 forint közötti 
ápolási díjat kapnak, aminek jó részét elviszi a gyógyszerköltség. Az ápolási díjon jövőre 
mindössze 6 százalékot emelnek, így az alap havi 47 ezer forint lesz.  

Szintén szeretném a tisztelt képviselőtársaim és a bizottság tagjai figyelmét arra 
is felhívni, hogy az otthonápolók meggyőződésünk szerint szegénységbe vannak 
taszítva, mert a 24 órás szolgálat miatt nem tudnak munkát végezni; lelkileg, fizikailag 
és anyagilag is kimerültek. Egy olyan sorsban van részük, aminek nyilván meg kell hogy 
feleljenek, tulajdonképpen helyt kell hogy álljanak benne.  

A Mi Hazánk Mozgalom támogatja azokat a civil kezdeményezéseket, hogy a 
felnőtt hozzátartozók egész napos gondozásáért járó ápolási díj is a mindenkori 
minimálbérhez igazodjon.  

T/4314. számon kezdeményeztem, mint már említettem, a szociális igazgatásról 
és a szociális ellátásokról szóló 1993. évi III. törvény módosítását, de sajnos a Népjóléti 
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Bizottság nem szavazta meg, nem engedte, hogy tárgysorozatba vegyük. Én arra kérem 
a tisztelt bizottságot, hogy az indítványomat gondolják meg és szíveskedjenek 
tárgysorozatba venni. Köszönöm szépen. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, hogy mindezt elmondta. A vitát megnyitom. Van-e 

olyan kolléga, aki hozzá szeretne szólni? (Jelzésre:) Én úgy látom, hogy Jámbor András 
szólni kíván. Öné a szó! 

Hozzászólás  

JÁMBOR ANDRÁS IMRE (Párbeszéd): Köszönöm szépen. Gyors leszek, mert 
nagyjából sejthetjük, hogy mi lesz a szavazás eredménye, de attól függetlenül, hogy 
mondjuk a Mi Hazánk és az én politikai elképzelésem elég távol állnak egymástól, ez 
pont egy olyan javaslat, amit szerintem tényleg támogatni kéne, és tényleg véghez 
kellene vinni valamifajta emelést ezekben a szektorokban.  

Van egy olyan per, amit a TASZ-szal közösen visznek a gyereküket otthon ápoló 
szülők, ami arról szól például, hogy nincs elegendő bentlakásos intézmény, nem tudnak 
elmenni ezek a szülők akár nyaralni vagy dolgozni, amellett, hogy a gyerekeiket 
valahogy létfenntartani kell körülbelül, mert nagyon szörnyű helyzetben vannak. Én 
azt látom mondjuk választókerületi szinten, hogy ez nem egy minimális probléma, 
hanem gyakorlatilag minden házban már a kopogtatásnál vagy mondjuk minden 
tizedik lakossági megkeresésnél egy ilyen problémába futunk bele.  

Amikor végrehajtásokról beszélünk, akkor például a legnehezebb helyzetben 
lévő emberek között nagyon durván felülreprezentáltak azok, akik otthon ápolják a 
gyermekeiket vagy a családtagjaikat, úgyhogy én örülnék, ha a Mi Hazánk javaslatát 
megfogadná a Fidesz és a sajátjaként benyújtaná, vagy valahogy megoldaná azt, hogy 
ez a helyzet megoldódjon. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, amit a kolléga elmondott, amivel tartalmilag 

egyébként én magam is egyetértek, ezt mondhatom. Ennyi az én hozzászólásom ehhez 
a körhöz.  

Van-e más, aki ehhez hozzá szeretne szólni? (Nincs ilyen jelzés.) Amennyiben 
ilyen igény nincsen, akkor, amennyiben úgy gondolja az előterjesztő, akkor reagálhat 
arra, ami elhangzott. Ha gondolja, nem kötelező. Parancsoljon! 

Szabadi István reflexiója 

SZABADI ISTVÁN (Mi Hazánk) előterjesztő: Köszönöm szépen a szót. Igen, és 
örülök Jámbor András hozzászólásának is, hiszen vannak ügyek, amikor teljesen 
mindegy, hogy ki milyen párt színeiben próbál a magyar embereken segíteni. Ha olyan 
ügyek vannak, olyan célok vannak, vagy olyan elképzelések vannak, amelyek 
segíthetnek egy bizonyos társadalmi rétegben élő embereken, akiknek egyébként, 
ahogy már említettem, ez valóban egy 24 órás szolgálat, akkor valóban érdemes az 
emberi oldalát nézni és egy pici segítséget nyújtani azzal, hogy ebbe nem a pártpolitikát 
visszük bele, hanem a téma fontosságát.  

De nyilván nekünk az is nagyon fontos, hogyha borítékolható is a szavazás 
eredménye, de mi is örömmel vennénk, ha ezt mondjuk a Fidesz újra elővenné és akár 
sajátjaként hozná elő, csak hogy a célt el tudjuk érni, hogy valóban magasabb 
otthonápolási díjban részesüljenek azok, akiknek ez rendkívül fontos. Köszönöm 
szépen.  
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Határozathozatal 

ELNÖK: Én is köszönöm szépen, hogy mindezt elmondta. Most a 
törvényjavaslat tárgysorozatba vételéről való döntés következik. Kérdezem a 
bizottságot, ki támogatja a T/4315. számú törvényjavaslat tárgysorozatba vételét. Erről 
szavazzunk most géppel, kérem szépen! (Szavazás.) Köszönöm szépen.  

Mielőtt kimondanám a szavazás eredményét, a magam nevében szeretném 
mondani, hogy én megbízással Ander Balázst is képviselem. A magam nevében nem 
nyomtam gombot, Ander Balázs nevében viszont igen gombot nyomtam volna, ha itt 
két gombom lenne. Úgyhogy ez alapján azt tudom kihirdetni, hogy 5 igen, 8 nem és 1 
tartózkodással - így összesen 14 szavazattal - a bizottság úgy döntött, hogy nem veszi 
tárgysorozatba ezt a törvényjavaslatot. A napirendi pont tárgyalását lezárom. 
Köszönöm szépen a kollégának, hogy itt volt.  

Az önkormányzatok pénzügyi függetlenségének helyreállítása 
érdekében Magyarország 2024. évi központi költségvetéséről szóló 
2023. évi LV. törvény módosításáról szóló T/5253. számú 
törvényjavaslat 
(Döntés képviselői önálló indítvány tárgysorozatba vételéről) 

A 3. napirendi pontunk következik, amelynek keretében az önkormányzatok 
pénzügyi függetlenségének helyreállítása érdekében Magyarország 2024. évi központi 
költségvetéséről szóló 2023. évi LV. törvény módosításáról szóló T/5253. számú 
törvényjavaslat tárgysorozatba vételéről kell döntenie a bizottságnak. A 
törvényjavaslatot az MSZP, az én frakcióm képviselői nyújtották be. Ennek a 
tárgyalását megnyitom.  

A kormány képviselője nincs jelen, és pontosan kettő darab mondatot 
mondanék előterjesztőként; ha senkinek nincs kifogása, akkor ezt a két mondatot a 
másik sapkámban mondanám el. Összesen annyi ennek a törvényjavaslatnak az 
indoklása, amit én megosztanék a kollégákkal, hogy 2024-től próbáljuk meg 
helyreállítani az önkormányzatok pénzügyi függetlenségét. Ennek az egyik eleme 
például az lehetne, hogy a gépjárműadó teljes elvonása helyett a 2013 előtti rendet 
állítsuk helyre, hogy az adóbevétel illesse meg az önkormányzatokat.  

A másik, amit kiemelnék ebből a javaslatból, hogy mondjuk az önkormányzatok 
tulajdonában álló víziközművek fejlesztésére is legyen saját forrás, mert a mondjuk 
negyven-ötven éves csodák drámaian elöregedtek. Én ennyit mondtam volna el 
előterjesztőként indoklásként.  

Visszavettem a másik sapkámat, és annyit mondanék, hogy a vitát megnyitom. 
Van-e a bizottságban olyan, aki hozzá szeretne ehhez szólni? (Nincs ilyen jelzés.) Én 
ilyen igényt nem érzékelek, úgyhogy nincsen mire reagálnom. A vitát lezárhatom. 

Határozathozatal 

A törvényjavaslat tárgysorozatba vételéről való döntés következik. Kérdezem a 
bizottságot, ki támogatja, hogy a T/5253. számú törvényjavaslatot tárgysorozatba 
vegyük. Kérem, szavazzunk erről most! (Szavazás.) Azt tudom megállapítani, hogy a 
bizottság 4 igen, 10 nem és 1 tartózkodással a törvényjavaslatot nem vette 
tárgysorozatba. A napirendi pont tárgyalását lezárom.  

Egyebek 

Negyedik napirendi pontunk, az egyebek következik. Kérem a kollégákat, 
figyeljenek, mert három dolgot is szeretnék mondani. Az első az, hogy tájékoztatnám 
önöket, a bizottság tisztelt tagjait, hogy egy újabb levélben fordultam Varga Mihály 
pénzügyminiszter úrhoz az Országgyűlésről szóló törvény szerinti éves meghallgatása 
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ügyében, mert továbbra is nagyon fontosnak gondolom, hogy miniszter úr mielőbbi 
meghallgatására sor kerülhessen. Ennek az indoklásáról, meg hogy miért gondolom 
ezt, már korábban is beszéltünk; levélben is érveltem mellette. De ha érdekli önöket a 
levél meg minden ilyesmi, a bizottság honlapjára kitettük és ott megtekinthetik. Én a 
miniszter úrtól egyelőre még nem kaptam választ, de mindennap várom a postást. 

A második pont pedig, tájékoztatnám önöket, hogy október 24-25-én az Európai 
Parlament adóügyekért felelős albizottsága az Európai Bizottsággal együttműködve 
parlamentközi konferenciát szervez Brüsszelben: „Az adózás jövője az EU-ban, az 
előttünk álló kihívások és a szükséges változások” címmel, és ezen a konferencián fogok 
részt venni. Ezt követően pedig Madridban lesz egy másik ülése szintén az Európai 
Parlamentnek, ahova közvetlenül megyek át, két másik bizottsággal együttműködve.  

És akkor egy picit egyeztessük a naptárunkat: azt szeretném jelezni, hogy a 
következő bizottsági ülésünket jövő héten kedden, október 24-én, tehát a nemzeti 
ünnepünk utáni első munkanapon tervezem összehívni - mindjárt mondanék egy 
időpontjavaslatot is -, de hogy mi a napirendi javaslat: az NMHH, a Nemzeti Média- és 
Hírközlési Hatóság ’24. évi egységes költségvetéséről szóló törvényjavaslat tervezetét 
kell megvitatni.  

A helyzet a következő: fél kilenckor lesz az európai uniós konzultációs ülés aznap 
kedden; egy órakor parlamenti ülésünk van, és önöknek valamikor, gondolom, 
frakcióülésük lesz. Úgyhogy én azt javasolnám, hogy vagy 11 órakor vagy 11 óra 30 
perckor tartsuk majd az ülést jövő héten kedden. Azt szeretném kérni, informális úton 
jelezzék majd, hogy mikor, de szerintem a kettő közül valamikor, mert ennél hamarabb 
azért nem jó, később azért nem jó; így tudjuk ezt tartani, ez lenne a javaslat. Jó? 
(Jelzésre:) Azt látom a testmozgásokból, hogy rendben.  

Más bejelentenivalója, hozzászólási szándéka van-e bárkinek? (Nincs ilyen 
jelzés.)  

Az ülés berekesztése 

Ha ilyen nincsen, az ülést berekesztem. Köszönöm szépen, hogy itt voltunk, és 
további szép napot mindenkinek! 

 
(Az ülés befejezésének időpontja: 10 óra 47 perc) 

 
 

 Vajda Zoltán 
a bizottság elnöke 

Jegyzőkönyvvezető: Madarász Mária 


